
رئیس کمیته محیط زیست شورای شهر خبر داد:  

ممنوعیت ترددخودروهای 
آلاینده  و موتورسیکلت های 

بنزینی در تهران
نیترات در آب تهران افزایش یافته است

ش�هروند| اعضللای کمیسللیون سللامت، 
محیط زیسللت و خدمللات شللهری شللورای 
شللهر تهران درباره کیفیللت آب تهللران اعام 
نگرانللی کردند.رئیس این کمیسللیون از اجرای 
سیاست های جدید زیست محیطی و ممنوعیت 
و محدودیت هایی برای تردد خودروهای آلاینده 

در تهران از مهر امسال خبر دادند. 
رحمت الله حافظی و محمد حقانللی دیروز به 
همراه دو عضو دیگر کمیسللیون محیط زیست و 
سامت شورای شهر تهران در نشستی خبری به 
پرسش های خبرنگاران پاسخ دادند. حافظی که 
 سللال گذشللته هم درباره آلودگی آب به نیترات 
هشللدارهایی داده بللود،  گفللت:  به رغم تمامی 
تکذیب ها نیترات در آب تهران از حد مجاز افزایش 
یافته است و در دیداری که در حاشیه یک مراسم 
با وزیر بهداشت داشته ایم قول های مساعدی داده 
شد اما دقت داشته باشید که علت طرح موضوع 
این بود که جدیت بیشتری برای افزایش کیفیت 

آب در تهران ایجاد شود.
او در بخش دیگری از سخنانش با بیان این که 
نباید کسللی اجازه قطع درختان را داشته باشد، 
گفت: شورای شهر در راستای برخورد با متخلفان 
بسیار جدی اسللت و انتظار داریم دوستان ما در 
مدیریت شهری نیز با انعکاس خاف واقع اقدامات 
انجام شده باعث سلللب اعتماد مردم و شورایان 
نشوند چراکه ما در زمینه برخورد با تخلفات بسیار 

جدی هستیم.
رئیس کمیسیون سامت شورای شهر در مورد 
جوهر قند در نان های تهرانی ها هم گفت: جوهر 
قند برای سللفید کردن نان در برخی از نانوایی ها 
به کار گرفته می شللود، اما برای عدم اسللتفاده از 
این مواد جلساتی را با وزارت بهداشت داشته و از 
اتحادیه صنف نانوایان نیز درخواست کردیم که 
جلسات مشللترکی برگزار کنیم و مقدمات برای 
حذف افزودنی ها همچون جوش شیرین فراهم 
شللود و امیدواریم که در نشسللت آتللی در قالب 
توافقنامه ای این موارد اباغ شود و پس از اباغ در 
صورتی که باز هم شاهد استفاده از این مواد باشیم 

سازمان تعزیرات وارد عمل می شود.
به گفته حافظی پایش فصلی وضع سللامت 
میوه و سبزیجات نشان داده است میزان آلودگی 
میوه و سبزیجات پایتخت نشینان نسبت به قبل 

کاهش یافته است.
رئیس کمیسللیون سللامت شللورای شللهر 
همچنیللن از اجللرای طللرح ممنوعیللت تردد 
موتورسیکلت های بنزینی در منطقه 12 از ابتدای 
مهر امسللال خبر داد و گفت:  هر موتورسیکلت 
شللش برابر خللودرو آلودگللی ایجللاد می کند 
و 50 درصللد آلودگللی هللوا ناشللی از آلایندگی 
موتورسیکلت های کاربراتوری است که براساس 
مصوبه شورای حمل ونقل و ترافیک شهر تهران 
این ممنوعیت ایجاد شده اسللت.مقدمات ورود 
موتورسیکلت های برقی فراهم شده است و انتظار 
داریم موتورسیکلت های برقی در فضای ر قابتی و 

استاندارد وارد چرخه شوند.
بلله گفتلله او ورود و تردد موتورسللیکلت های 
بنزینی در محدوده منطقه 12 )بللازار( از ابتدای 
مهرماه  سال جاری برای تمامی ساعات شبانه روز 

و حتی اعیاد ممنوع خواهد شد.
حافظی بللا بیان این کلله براسللاس مصوبه 7 
شهریورماه  سال 87 هیأت دولت، خودروها باید 
از منظر فرسللودگی و آلایندگی تقسللیم شوند، 
افزود: سن فرسودگی کامیون 20 سال، اتوبوس 
برون شللهری 12 سللال و اتوبوس درون شهری 
8 سال تخمین  زده شده است و از ابتدای مهرماه 
تردد وسللایل نقلیه ای که دارای رتبه آلایندگی 
قرمز هستند، در کل شهر تهران و در تمام ساعات 
شللبانه روز و روزهای تعطیل ممنوع خواهد بود.

از ابتدای مهرماه فعالیت کامیون ها با پاک های 
غیرتهران نیللز در تهران ممنوع و تنهللا در موارد 

عبوری مجاز هستند.
حافظی افزود: تاکسی های پیکان نیز از دی ماه 
امسال مجاز به تردد در محدوده ترافیک نیستند 
و سازمان تاکسیرانی موظف شده است که نسبت 
به خروج 17 هزار تاکسللی فرسوده اقدام کند که 
فرصت 10 ماهه ای برای مطالعات و بودجه ریزی 
به آنها داده شده که اولویت این سازمان نیزخروج 

6900 تاکسی پیکان است.
نگرانی درباره وجود فنول در آب تهران

حقانی، رئیس کمیته محیط زیسللت شورای 
شهر هم از شبهه ای درباره وجود »فنول« در آب 
تهران خبر داد اگرچه در حرف هایش گفت درباره 

این موضوع هنوز مطمئن نیست.
حقانی گفت: گزارش هایی از سازمان حفاظت 
محیط زیست به دست بنده رسیده که براساس 
آن شبهه ای در سللامت آب تهران مطرح شده 
اسللت. عاوه بر موضللوع وجود نیتللرات در آب 
تهران خبرها حاکی از این اسللت که ماده ای به 
نام »فنول« کلله معمولاً همراه آب شللوینده ها 
استفاده می شللود و با کلری که برای گندزدایی 
 آب به کار می برند پایدارتر می شود، در آب تهران

 وجود دارد.
او گفللت وجود فنللول در آب اثراتللی منفی و 
اختالاتی در سللامت انسللان به همراه دارد که 
البته هنوز نمی توانم به طور قطع اعام کنم چنین 
ماده ای در آب تهران وجود دارد یا خیر؟ اما در این 

زمینه شبهه ای به وجود آمده است.
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آقای سانچارکی در چند وقت گذشته گزارش هایی 
از ایجاد کمپ هایی در افغانستان و ترغیب بازگشت 
مهاجران غیرقانونی به این کمپ ها به گوش می رسد. 
البته از طرف دیگر، گفته می ش�ود ک�ه این کمپ ها 
استانداردهای لازم را ندارند. آیا این کمپ ها درحال 
حاضر در شرایطی هستند که بتوان مهاجران افغان را 
به بازگشت به کشورشان ترغیب کرد و ایران می تواند 

این امید را به افغان های حاضر در ایران بدهد؟
متاسفانه هنوز برای سللاخت این کمپ ها که البته ما به 
آنها شهرک می گوییم، مشکات زیادی داریم. به هرحال در 
میان مسئولان دولت جدید این عاقه مندی وجود دارد که 
مهاجران به افغانستان بازگردند اما این مسأله با چند موضوع 
دیگر پیوند دارد. این که در افغانستان کار و اشتغال، اقتصاد، 
سرپناه، مدرسه، مسائل بهداشتی و مسائل مختلفی مطرح 
است که مهاجر با شرایط رفاهی و امکاناتی که در جمهوری 
اسامی ایران دارد وقتی به افغانستان برمی گردد اگر امکانات 
اولیه برایش میسللر نباشللد آن زمان سللرخورده و ناامید 
می شود و باز تصمیم به بازگشت می گیرد. مسائل امنیتی 
در افغانستان یک موضوع جدی است که باید در این زمینه 
هم کار کنیم تا بتوانیم مهاجران را به بازگشت به افغانستان 

ترغیب کنیم. 
دقیقا ساخت این شهرک ها با چه مشکلاتی روبه رو 

شده است؟
دولللت افغانسللتان تللاش دارد شللهرک هایی را برای 
بازگشت مهاجران احداث کند تا به هر اندازه امکانات میسر 
شللد تاشللی صورت گیرد که مهاجرین جذب شوند اما 
متاسللفانه مناطق یا اراضی که اختصاص به شهرک سازی 
بللرای مهاجرین دارد تنهللا اختصاص زمین بللوده که این 
زمین ها هنوز سللاخته نشللده و فاقد امکانللات اولیه چون 
مکتب و مدرسه، کلینیک بهداشتی و... است. از طرف دیگر 
مسائل حادی که در افغانستان جریان دارد چون امنیت و 
پیچیدگی های سیاسللی این فرصت را از مسئولان سلب 
کرده که بتوانند این شهرک ها را بسللازند و برای بازگشت 

مهاجران مجهز کنند.
همان طور که می دانید پاکس�تان هم مانند ایران، 
میزبان تعداد زیادی از هموطنان شماست، آیا با این 
کش�ور درباره بازگرداندن مهاجران افغان که در این 
کش�ورند، رایزنی انجام ش�ده و برنامه ای دراین باره 

وجود دارد؟
در حال حاضر یک میلیون و 500 هزار مهاجر ثبت شده 
و یک میلیللون و 300 هزار مهاجر افغان غیرثبت شللده در 
پاکستان حضور دارند. در چند وقت گذشته پاکستان به ما 
دراین باره فشار آورده که مهاجران غیرقانونی را از این کشور 
اخراج می کند. اخیرا مذاکراتللی دراین باره صورت گرفت و 
تصمیم گرفته شد که این مهاجران غیرقانونی در پاکستان 
ثبت شوند و بعد از آن شللش تا هفت ماه به ما فرصت دادند 

تللا دراین باره یک راه حللل نهایی پیدا کنیم چللرا که تعداد 
زیادی از مهاجرانی که اقامت دارند، مدت اقامتشان به پایان 
می رسد و این هم یک مشکل جدی برای ما است. ما درحال 
حاضر می خواهیم مسئولان پاکستان را راضی کنیم تا فشار 
دراین باره را کم کنند چون هنوز افغانستان شرایط بازگشتن 

این تعداد زیاد مهاجر را ندارد. 
اخی�را دراین ب�اره با ای�ران به توافق رس�یده اید. 

جزییات این توافق چیست؟
وضعیت ایران با پاکسللتان کمی متفاوت اسللت. چون 
شرایط در ایران کمی بهتر است. اولا وضع مهاجران در ایران 
به صورتی نیست که آنها فقط در مکان های خاصی باشند 
بلکه مهاجران در ساختارهای اجتماعی ایران تنیده شده و 
زندگی می کنند. خوشبختانه تبعیض هم چندان درباره آنها 
وجود ندارد. در ماقاتی که در سفر اخیر رئیس جمهوری ما 
با آقای روحانی داشتند، او قول داد که اولین گام، ثبت شدن 
مهاجران غیرقانونی باشد و این نوید خوبی برای مردم افغان 

است چون حضورشان در ایران قانونمند خواهد شد. 
آقای سانچارکی می دانید که 
سالانه تعداد زیادی از مهاجران 
افغ�ان ب�ه ص�ورت غیرقانونی 
و از طری�ق مرزه�ا وارد ای�ران 
می ش�وند و در ای�ن راه گاه�ی 
برایشان حوادثی اتفاق می افتد. 
مثلا همی�ن چن�د روز پیش در 
چه�ار تص�ادف در محوره�ای 
مختل�ف، 24 نف�ر از هموطنان 
شما کشته شدند. خیلی مواقع 
ب�رای تش�خیص هوی�ت ای�ن 
افراد مش�کلاتی وج�ود دارد و 
حت�ی گاهی جنازه ه�ای آنها به 
افغانستان برنمی گردد. شما فکر 
می کنید که برای این موضوع باید 

چه راهی پیدا کرد؟
متاسفانه این یک مشکل مشترک برای افغانستان و ایران 
درباره مهاجرانی است که به طور غیرقانونی از مرزها به ایران 
می آیند. حکومت وحدت ملی وعده هایی درباره کارآفرینی 
و اشتغالزایی به مردم داده اسللت تا جلوی این مهاجرت ها 
گرفته شود. ما می دانیم که دلیل اصلی رفتن افغان ها به ایران 
و کشورهای اروپایی، مشکات اقتصادی است و بنابراین با 
بهتر کردن شرایط اقتصادی می توان از تعداد این مهاجرت ها 

کم کرد. 
البته نمی توان نقش مشکلات امنیتی را هم نادیده 

گرفت. 
به هرحال امنیللت، اقتصاد، سللرمایه گذاری، تولید و... به 
هم گره خورده اسللت. وقتی کشور دچار مشکات امنیتی 
می شود، سللرمایه گذار کار نمی کند و...  افغانستان درحال 

حاضر شللرایط نامناسللبی دارد؛ ما هر روز درگیر انفجار و 
اقدامات افراطی گرایانه هسللتیم که مجال را از مسللئولان 
دولت سلب کرده است. ولی این اراده وجود دارد که با تکمیل 
کابینه دولت افغانستان، طرح هایی که دولت دراین باره دارد 
 اجرا شللود و یک تا دو میلیون شللغل برای مردم افغانستان

 ایجاد شود. 
فک�ر می کنید نق�ش س�فارت افغانس�تان برای 
شناساندن فرصت های شغلی جدید در افغانستان به 
مهاجران چیست و اصلا تا به حال دراین باره فعالیتی 

داشته است؟
تا حدودی دراین باره اطاع رسللانی شللده ولی سفارت 
به صورت گسللترده و دقیق این کار را انجام نداده اسللت. ما 
امیدواریم که دراین باره کار اساسللی صورت بگیرد تا همه 
افغان هایی که دارای تخصص، تحصیات عالی و مهارت های 

شغلی هستند به افغانستان برگردند و خدمت کنند. 
این وعده ها البته برای بهتر کردن وضع اقتصادی 
افغانس�تان اولین بار نیس�ت که داده می ش�ود ولی 
عملا در س�ال های گذشته این 
اتفاق نیفتاده و جلوی مهاجرت 
افغان ه�ا به ای�ران و پاکس�تان 

گرفته نشده است. 
این موضوع به این دلیل است که 
به هرحللال ناامنی ها، خشللونت ها و 
مسائل مختلف در افغانستان وجود 
داشته است و تا زمانی که ما نتوانیم 
این خشللونت ها را مهللار کنیم، این 
مسائل متاسفانه وجود خواهد داشت. 
می دانی�د ک�ه در س�ال های 
گذشته حدود  3 میلیون افغان به 
صورت قانونی و غیرقانونی وارد 
ایران ش�ده اند. آیا آماری وجود 
دارد که در این سال ها چه تعداد 
از ای�ن مهاجران به افغانس�تان 

برگشته اند؟
ما آمار دقیقی نداریللم ولی فکر می کنللم 500 هزار نفر 
به افغانسللتان برگشللته اند که البته تعدادی از آنها دوباره 
مهاجرت کرده اند. چون برگشته اند و خودشان و فرزندانشان 
نتوانسته اند به دلیل ناامنی و دیگر مسایل با شرایط افغانستان 
سازگار شللوند و به همین دلیل از راه های مختلف دوباره به 

ایران برگشته اند. 
کلا براساس اطلاعات شما ورود افغان ها به ایران در 

چند  سال گذشته افزایش پیدا کرده یا کاهش؟
مسللایل مختلف باعث شده که در یک سللال اخیر روند 
مهاجرت ها سللرعت پیدا کند و جمعیت بیشتری کشور را 
ترک کرده اند و دلیل آن هم ناامنی و انتخابات گذشته بوده 
اسللت. ما می دانیم که در دو سال پیش این روند خیلی کند 

شده بود اما در یک سال اخیر با توجه به مشکات انتخابات و... 
دوباره این روند افزایش پیدا کرده است. 

ش�ما از تغیی�ر در فض�ای اجتماع�ی و اقتصادی 
افغانس�تان صحبت می کنید. فکر می کنید شرایط 
کنونی فرهنگ�ی افغانس�تان هم آماده بازگش�ت 
مهاجران افغان باش�د؟ مهاجرانی که ممکن اس�ت 
تعداد زیادی از آنها شرایط بهتری در کشورهایی که 

به آنها مهاجرت کرده اند، داشته باشند. 
این حرف شللما کاما درست اسللت؛ مثا تعداد زیادی 
از جوانان افغانسللتان مراحل تحصیلی را در ایران پشت سر 
گذاشته اند. ما تعدادی از فارغ التحصیان داخل ایران را داریم 
که الان به افغانستان برگشته و در رده ها و عرصه های مختلف 
چون وزارت، معاونت، نهادهای جامعه مدنی، در بخش های 
خصوصی، NGO هللا و نهادهای بین المللی مشللغول به 
خدمت هستند. از طرف دیگر این مهاجران در ایران تولیدات 
فرهنگی زیادی داشته اند. این تولیدات بیشتر در زمینه های 
شللعر و ادب، قصه، صنعت فیلم و فیلمسللازی اسللت و در 
افغانستان نیز توزیع و در اختیار مردم قرار می گیرد. البته این 
تولیدات در مقایسه با سایر کشورها بسیار چشمگیر است. 
فرهنگ یک مفهوم بسیار کان است اما اگر مصادیق امورات 
فرهنگی را در نظر بگیریم در ظرف 14 سال اخیر خوشبختانه 
ما در عرصه آموزش و پرورش، امور تربیتی، تحصیات عالیه، 
جمع آوری آثار باستانی، بازسازی و تعمیر بناهای تاریخی و 
در عرصه رسانه ها خصوصا رسللانه های دیجیتالی، چاپی، 
رادیو و تلویزیون شاهد یک تحول چشمگیر بودیم. از طرف 
دیگر، دولت وحدت ملی ملزم به اقدامات فرهنگی است و در 
این زمینه چند عامل برای دولت ضرورت دارد. اولین اقدام 
ضروری در بحللث فراگیری آموزش و پرورش، گسللترش 
فضاهای آموزشی است. به طوری که در بسیاری از مناطق 
افغانستان مخصوصا جنوب و در برخی مناطق شرق ناامنی 
باعث شللده 100 هزار نفر از تحصیل محروم بمانند و دلیل 
این مسأله هم ناامنی، خشونت، حاکمیت سنت بر محیط 
خانواده اسللت که هنوز به فرزندان خودشللان اجازه ادامه 

تحصیل نمی دهند. 
نقش جامعه مدنی افغانستان را برای ایجاد انگیزه 
در مهاج�ران برای بازگش�ت به کشورش�ان چطور 

می بینید؟
امروزه در افغانسللتان ما قوت و حضللور جامعه مدنی را 
می بینیم که بسیار تأثیرگذار است و در موارد مختلفی اگر 
خشونت یا قانون شکنی رخ بدهد جامعه مدنی حضور قوی 
و فعال دارد و این نتیجه تحولات فکری و فرهنگی در جامعه 
افغانستان است که این امر به سرعت رو به بالندگی و رشد و 
تکامل است. مولفه های وحدت ملی در افغانستان شکننده و 
آسیب پذیر است که باید تقویت شوند. ما امروز باید راه های 
نرم افزاری جلوگیری از واگرایی از شکاف و مسائل مختلفی 

که پیکره جامعه افغانستان را در بر گرفته تقویت کنیم.
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  در 30 سال گذشته فقط 
500 هزار مهاجر افغان 
از ایران به کشورشان 

برگشته اند

  افزایش قابل توجه 
مهاجرت افغان ها به ایران 

در یک سال اخیر

  ایجاد شهرک های جدید 
برای بازگشت مهاجران 

افغان به افغانستان

گزارش 2

دستور ویژه وزیر بهداشت 
درباره مرگ زن باردار سردشتی
هاش�می:  ایرانی�ان ۱0 س�ال آخ�ر عم�ر را

      بابیماری سپری می کنند

ش�هروند| وزیللر بهداشللت دلیل مللرگ مادر 
سردشللتی را خونریزی اعام کللرد و گفت: »پس 
از اعام مللرگ این زن باردار سردشللتی، دو گروه را 
برای گرفتن گللزارش به محل فرسللتادم تا پرونده 
را به دسللتگاه قضایی بدهند و اگر کوتاهی صورت 
گرفته بررسی شود.« حسن هاشللمی این را دیروز 
در حاشیه مراسم اعطای نشان ایمنی و سامت به 
تولیدکنندگان محصولات منتخللب فرآورده های 
آشللامیدنی و غذایی گفت و ادامه داد: »واقعیت این 
بود که مادری در سردشت به دلیل زایمان فوت شد. 
پس از فرستادن تیم های بررسی، دستور دادم تا اگر 
کوتاهی یا قصوری چه در قالب وزارت بهداشت و چه 

در قالب سایر دستگاه ها انجام شده، بررسی شود.« 
به گفتلله  هاشللمی، تاش زیللادی بللرای زنده 
نگه داشتن مادر سردشتی شد، او 3بار به اتاق عمل 
برده شد اما جراحی ها مفید نبود و درنهایت هم منجر 
به خونریزی و فوت مادر شللده است. وزیر بهداشت 
تأکید کرد: »انتشار این گونه اخبار نه تنها به سامت 
مردم کمک نمی کند بلکه منجر به آسیب رساندن به 

آنها می شود.« 
وزیر بهداشت در ادامه به شرایط سامت ایرانیان 
اشاره کرد: »سللن امید به زندگی در ایران 72 سال 
است، این درحالی اسللت که ایرانیان 62 سال عمر 
مفید دارند و 10 سال آخر عمرشان را با علیل بودن 
و بیماری سللپری می کنند.« او در بخش دیگری از 
صحبت هایش بر نحوه تأمین بودجه دسللتگاه های 
نظارتللی مانند سللازمان غللذا و دارو، اسللتاندارد و 
دامپزشکی انتقاد کرد و گفت: »این درست نیست 
که این دستگاه ها پول نظارت شان را  از تولید کننده ها 
بگیرند چرا که در این صورت نظارت دقیق نخواهد 
بود. 2دهه پیش بحث خودگردانی ها مطرح شللد و 
همین با از بیمارستان ها آغاز شد به این معنی که 
بیمارستان بودجه خود را از جیب مردم تأمین کند 
که اکنون بحث نظارت ما نیز گرفتار همین مسأله 
اسللت.« وزیر بهداشللت در ادامه بلله صحبت های 
متفاوت سللازمان های مختلف در حوزه غذا اشللاره 
کرد: »خیلی بد اسللت که استاندارد یک حرف بزند 
و غذا و دارو یللک حرف و بدتر این که دامپزشللکی 
حرف دیگری بزند. البته اکنون سللازمان غذا و دارو 
و اسللتاندارد با یکدیگر هماهنگی دارند، هماهنگی 
دامپزشللکی نیز خوب اسللت اما باید عالی شود.« 
اشاره  هاشمی به تفاوت گفته های وزارت بهداشت 
و دامپزشللکی درمورد خمیر مرغ و شیر فله است. 
»این که ما بگوییم خمیر مرغ و شللیر فله بد است و 

یکی بگوید خوب است، درست نیست.«
به گفته هاشمی، هم برای سازمان دامپزشکی و هم 
سللازمان غذا و دارو بد است که 40 سال پیش تعداد 
ناظران آنها در کشللور در امر غذا بیش از اکنون بوده 
است. با توجه به افزایش جمعیت، گسترش روابط 
و... این موضوع نشان می دهد که به نظارت اهمیت 
نمی دهیم. در این صورت بازار آشفته شده و نمی توان 
سره را از ناسره تشخیص داد. حتی کسانی که خوب 
کار می کنند، در اقلیت قرار می گیرند، یعنی کسانی 
که نکات بهداشتی و استانداردها را رعایت می کنند، 
به نوعی مورد ظلم واقع می شوند، چراکه کمتر دیده 
می شوند، بنابراین باید به بحث نظارت توجه جدی 

شود. 
او با اشللاره به سللخن رئیس جمهللوری درمورد 
امنیت غذایی گفت:  »رئیس جمهللور در این مورد 
بسیار حساس هسللتند و تأکید کردند که درمورد 
هوا،  غذا و آب واقعیت را به مردم بگویید. البته کسی 
هم حق ندارد مردم را بی جهت نگران کند، بنابراین 
چیزی برای مخفی کردن نیسللت و نبایللد مردم را 
نگران کنیم.« هاشمی درباره انتشار اسامی متخلفان 
روغن پالم هم توضیح داد: »دستگاه قضا باید اجازه 
انتشار اسامی متخلفان را بدهد. وی درمورد میزان 
واردات پالم به کشور گفت:  سال گذشته واردات پالم 
30 درصد کاهش داشت و امسللال نیز امیدواریم با 
تشکیل شورای امنیت غذا این میزان 15 درصد دیگر 

نیز کاهش یابد.«

 1 تا  2 میلیون شغل ایجاد می کنیم
 مهاجران به افغانستان برگردند

مشاور ارشد امور فرهنگی و اجتماعی رئیس اجراییه افغانستان در گفت وگو با »شهروند«: 

الناز محمدی| »سیدآقاحسین سانچارکی«، مشاور 
ارشد امور فرهنگی و اجتماعی »عبدالله عبدالله«، 
رئیس اجراییه در دولت جدید افغانس�تان اس�ت. 
او در سفری که هفته گذش�ته » اشرف غنی احمد 
زی«، رئیس جمهوری افغانس�تان به ایران داشت، 
یکی از اعضای هیأت همراه او بود. سانچارکی یکی 
از فعالان رسانه ای معروف افغانستان است  و به مدت 
یک س�ال و نیم به عنوان مع�اون وزارت اطلاعات و 
فرهنگ کار کرده اس�ت.  س�انچارکی در سال های 
اخیر به عنوان عضو ائتلاف ملی افغانستان فعالیت 
داشته و در کارزار های انتخاباتی به عنوان سخنگوی 
تیم اصلاح�ات و همگرای�ی فعالیت کرده اس�ت. 
سانچارکی که حالا مشاور ارشد فرهنگی و اجتماعی 
رئی�س اجراییه افغانس�تان اس�ت، در گفت وگو با 
»ش�هروند« می گوید که دولت جدی�د در نظر دارد  
یک تا دو میلیون شغل ایجاد کند تا مهاجران افغان به 
کشورشان برگردند. او از ساخت کمپ یا شهرک های 
جدیدی در ولایت های مختلف افغانستان هم خبر 
می دهد که قرار اس�ت پذیرای مهاج�ران افغان از 
کشورهای ایران و پاکستان باشد؛ هرچند به گفته 
او، این شهرک ها فعلا در مرحله تعیین زمین است 
 و مشکلات زیادی س�ر راه س�اخت این شهرک ها 

وجود دارد. 

شهروند| ثبت نام دانش آموزان در مقطع ابتدایی از 
اول خردادماه آغاز می شود.

محمد دیملله ور، معللاون آموزش ابتدایللی وزارت 
آموزش و پللرورش با اعام این مطلللب گفت: اولیای 
کاس اولی هللا پس از تاریخ اعامللی هرچه زودتر به 
پایگاه های سللنجش مراجعه کنند تا امر ثبت نام در 
مدارس زودتر انجللام گیرد. دیمه ور افللزود: ثبت نام 
در پایه اول با حضور اولیا و در پایه های بعدی توسللط 

خود مدارس انجام می شللود.او افزود: مراکز سنجش 
نیز با همراهی و مشارکت سللازمان آموزش و پرورش 
اسللتثنایی همزمان از اول خردادماه فعالیت خود را 
آغاز می کنند و اولیا تا اواسللط مرداد ماه فرصت دارند 

فرزندان خود را به پایگاه های سنجش ببرند.
 لازم است هرچه سللریع تر در این باره اقدام کنند تا 
ساماندهی و کاس بندی در مدارس مناسب و به موقع 

انجام شود.

ش�هروند| همایش »هشللت دهه علوم اجتماعی در 
دانشگاه تهران« ششم و هفتم اردیبهشت امسال در تالار 
ابن خلدون دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران برگزار 
می شللود. این همایش که همزمان با هشتادمین سللال 
تاسیس دانشگاه تهران برگزار می شود به مرور و بازاندیشی 
سللنت های علوم اجتماعی و تحللولات آن می پللردازد. 
غام عباس توسلی، ناصر تکمیل همایون، یوسف اباذری، 

سللارا شللریعتی، حمیدرضا جایی پللور و محمدامین 
قانعی راد در این همایش سخنرانی می کنند. =در مراسم 
اختتامیه همایللش نیز از پیشللگامان و پیشکسللوتان 
علوم اجتماعی در دانشللگاه تهران تجلیل خواهد شللد. 
همچنین یکی از مهم ترین بخش هللای برنامه، نمایش 
فیلم هایی از اسللتادان علوم اجتماعی، برآمللده از تاریخ 

شفاهی گردآوری شده توسط تیم اجرایی همایش است.

معاون آموزش و پرورش خبر داد: 

آغاز ثبت نام کلاس اولی ها از اول خرداد

همزمان با هفتادمین  سال تاسیس دانشگاه تهران 

همایش»هشت دهه علوم اجتماعی در دانشگاه تهران« 
برگزار می شود


